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The prevalence of dental caries is steadily increasing. In the treatment of 
demineralization of hard tissues of teeth, it is important to pay attention to the 
prevention of relapses.
In the treatment of demineralization of hard tissues of teeth, it is important to pay 
attention to the prevention of relapses. There are many reasons for the development 
of secondary caries. One of them is the adhesive ability of cariesogenic 
microorganisms of the oral cavity to the restoration surface.
This applies to the materials and hard tissues of the teeth. The relevance of the chosen 
topic is determined by the need to prevent the development of secondary caries.
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Determination of adhesive properties of Streptococcus mutans, Streptococcus 
mitis/oralis, Lactobacillus salivarius and the museum strain of Candida albicans 
isolated from patients with caries.
ATCC 10231 was added to a sample of Restublin composite material with 
chlorhexidine acetate at concentrations of 0.0%, 0.1%, 0.5% and 5.0%. Disks with 
different concentrations of Restavulin composite material were lowered into the 
suspension of each strain (concentration of 10л7 CFU/ml) in polystyrene tubes. 
Concentrations were measured. After incubation, disinfection and removal of 
suspended bacteria, 10 visual fields were observed in each experiment to count the 
number of stuck microbial cells (Lomo microscope, magnification 1000x).
The results were as follows that 1. The number of microbial cells adhering to each 
surface
of the composite disk
2. Clinically isolated strain of Streptococcus mutans showed the highest adhesive 
activity
3. The number of bacteria retained on the surface of the discs decreased as the 
concentration of antimicrobial agents in the Restylin filler increased.
1. Higher concentrations of antiseptics reduce the adhesive activity of Strepcoccus 
mutans strains.
2. with an increase in the amount of added AMD (antimicrobial agent), the number of 
cells on the surface of the filler discs decreases: for samples with 0.0 %
6.4 cl for samples with a concentration of chlorhexidine acetate 0.0%, 3.7 cl for 
samples with a concentration of 0.1%, 2.5 cl for samples with a concentration of
0.5% and the lowest amount of 1.4 cl for samples with a concentration of 5.0%.
3. an increase in the concentration of chlorhexidine acetate in the composite from
0. 1 .  to 5.0% was accompanied by a decrease in adhesive activity. 
Streptococcus.mutans and Streptococcus mitis/oralis are the main cariogenic strains. 
recommendation: In clinical practice, the use of Restylin composite filling material 
with chlorhexidine acetate can reduce the risk of caries.
In clinical practice, the use of Restylin composite filling material with chlorhexidine 
acetate can reduce the risk of secondary caries.
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Цель. У пациентов, находящихся на антиагрегантной терапии, повышен риск 
возникновения продолжительного кровотечения при удалении зубов, что, в 
свою очередь, является важной и актуальной проблемой в практике врача 
стоматолога-хирурга. В отличие от традиционных методов лечения, лазерное 
излучение имеет ряд таких преимуществ, как: выраженный
противовоспалительный эффект, фибрино-тромболитическое действие, 
сокращение времени заживления ран и др. Именно по этим причинам в целях 
повышения эффективности и качества лечения пациентов данной группы 
рационально проведение оценки возможности использования лазерного 
излучения при операции удаления зуба.

Материалы и методы. Нами вылечены 75 пациентов в возрасте от 48 
года до 82 лет, которые находились на антиагрегантной терапии и нуждались в 
удалении зубов. Были сформированы две группы исследования, в первой при 
удалении зубов использовали традиционные инструменты, во второй -  
диодный лазер с длиной волны 970 нм в импульсно-периодическом режиме 
мощностью 2,4 Вт и 1,5 Вт на этапах сепарации круговой связки зуба, 
кюретажа и бактерицидной обработки лунки. В основу оценки эффективности 
лечения легли клинические, лучевые и микробиологические методы 
исследования.

Результаты. По итогам клинических методов исследования в обеих
группах на всех этапах операционного вмешательства отмечали кровотечение.
При традиционном удалении зубов длительность кровотечения составила 20
минут, при удалении с применением лазерного ассистирования -  от 7 до 10
минут. В послеоперационном периоде кровотечение отсутствовало в обеих
группах исследования, однако, пациенты, которым проводилась операция
удаления зуба с применением диодного лазера, отмечали снижение
коллатерального отёка и болевой реакции, это обеспечивало сокращение
периода заживления лунок удалённых зубов на 3±5 суток. По результатам
лучевой диагностики регенерация костной ткани после использования
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